

## شهادة شرعية صادرة عن لجنة الرقابة الشرعية الداخلية لمصرف الهلال بخصوص

"البطاقة الائتمانية المغطاة القائمة على التورق"

اطلعت لجنة الرقابة الشرعية الداخلية لمصرف الهلال على الشروط والأحكام والعقود والمستندات والهيكلية الخاصة بالبطاقة الائتمانية المغطاة القائمة على التورق، والتي تقوم آلية عملها على الآتي:

1. يُتقدّم المتعامل طلباً إلى المصرف يبيّن فيه رغبته في الحصول على البطاقة الائتمانية المغطاة القائمة على التورق، مبيناً فيه الحدّ الائتماني الذي يريد الحصول عليه.
2. يوافق المتعامل على اتفاقية إطارية لبيع السلع مرابحة، والتي ينص فيها على آلية الموافقة على عقد بيع السلع مرابحة (التورق) عن طريق الموافقة الصريحة أو الضمنية وهي في حال عدم تسلم المصرف أي رفض من المتعامل خلال 24 ساعة من وقت إرسال العقد، فإن ذلك يعتبر موافقة منه على هذا العقد.
3. في حال موافقة المصرف على طلب المتعامل، يرسل المصرف عقد بيع السلع مرابحة (التورق) إلى المتعامل، ويوافق المتعامل على العقد أو يرفضه بالآلية المذكورة في النقطة السابقة.
4. في حال موافقة المتعامل على عقد بيع السلع مرابحة (التورق)، تنتقل ملكية هذه السلع إلى المتعامل، ثم يتم بيع السلع بثمن حال لصالح المتعامل إلى طرف ثالث.
5. يودع المصرف المبلغ المالي الناتج عن التورق في حساب استثماري لصالح المتعامل ويجوز عليه المصرف ضمناً لسداد دين مرابحة السلع (التورق).
6. يسمح المصرف للمتعامل باستخدام المبلغ المودع في الحساب الاستثماري من خلال البطاقة الائتمانية فقط.
7. يجب على المتعامل رد جميع المبلغ المستخدم أو جزء منه في تاريخ الاستحقاق حسب الاتفاق بين المصرف والمتعامل.
8. في حال استخدام المتعامل للمبلغ المودع في الحساب الاستثماري كاملاً أو جزءاً منه ولم يُسدّد في تاريخ الاستحقاق كما هو متفق عليه؛ فإن المصرف يأخذ ربحاً على هذا المبلغ طبقاً لعقد المراجعة الموقع بين الطرفين.
9. في حال عدم استخدام المتعامل للمبلغ المودع في الحساب الاستثماري كله أو بعضه فإن المصرف سوف يستثمر هذا المبلغ لصالح المتعامل، وفي تاريخ الاستحقاق يُجري المصرف مقاصة بين ربح المراجعة الذي يجب أن يدفعه المتعامل إلى المصرف، وبين ربح الحساب الاستثماري الذي يجب أن يدفعه المصرف إلى المتعامل، وفي حال وجود فرق لصالح المصرف فإن المصرف يهبّ هذا الفرق إلى المتعامل ولا يطالبه به بناء على خيار المصرف المطلق، وإذا كان الفرق لصالح المتعامل يقوم المصرف بإيداع هذا الفرق في حساب المتعامل.
10. كما يمكن للمصرف أن يأخذ رسماً سنوياً ثابتاً هو أجرة الخدمات التي يحصل عليها المتعامل حامل البطاقة.

وقد قررت اللجنة أن الشروط والأحكام والعقود والمستندات والهيكلية الخاصة بالبطاقة الائتمانية المغطاة القائمة على التورق في مصرف الهلال متوافقة مع أحكام ومبادئ الشريعة الإسلامية.



الدكتور سالم علي آل علي

عضو اللجنة



الدكتور إبراهيم علي المنصوري

نائب رئيس اللجنة



الأستاذ الدكتور جاسم علي الشامسي

رئيس اللجنة

## Shariah Compliance Certificate

Issued by the Internal Shariah Supervision Committee of Al Hilal Bank

For

“Covered Credit Card” Based on Tawarruq

The Internal Shariah Supervision Committee of Al Hilal Bank has thoroughly reviewed the terms and conditions, documents and structure underpinning the Covered Credit Card based on Tawarruq of which the modus operandi is as follows:

1. The customer submits an application to the bank, expressing his request for a Tawarruq based credit card and the credit limit he wishes to obtain.
2. The customer accepts a “Master Murabaha Agreement for the Sale of Commodities for Credit Card Issuance” in which the mechanism by which the customer’s acceptance of the Commodity Murabaha Agreement can be obtained. The acceptance mechanism could be either expressed acceptance or deemed acceptance if the customer does not express objection within 24 hours from sending the agreement to the customer.
3. In case the bank accepted the customer’s request, the bank sends a Commodity Murabaha Agreement to the customer. The customer then accepts or rejects the agreement using the abovementioned mechanism.
4. If the customer accepts the Commodity Murabaha Agreement, the ownership of said commodity transfers to the customer. The commodity is then sold on spot payment basis to a third party for the benefit of the customer.
5. The sale proceeds from the commodity Murabaha transaction are deposited in a special saving account of the customer as security for the payment of Murabaha sale price.
6. The bank allows the customer to use the above sale proceeds deposited in the special saving account only through the credit card.
7. The customer should pay back either 100% of the utilized amount or a part of it at the due date as per the agreement with the bank.
8. In case the customer uses 100% of the amount or a part of it and does not pay the amount at the agreed due date, the bank then will collect profit on that amount as per the Murabaha agreement signed between them.
9. In case the customer does not use a part or all of the amount in the special saving account, the bank will invest the mentioned amount for the customer. At the end of the applicable period, the bank will set off the Murabaha profit that the customer is supposed to pay to the bank under the Commodity Murabaha and the Mudaraba profit of the special saving account the bank is supposed to pay to the customer. The bank – based on its sole

discretion - will waive its right to the excess Murabaha profit if any, however, it will deposit to the customer's account the excess Mudaraba profit if any.

10. It is also possible for the bank to charge fixed annual charges against the services provided to the customer (card holder).

The Committee hereby concludes that the terms and conditions, documents and structure pertaining to Covered Credit Cards based on Tawarruq as applied by Al Hilal Bank are in conformity with the Shariah rules and principles.



---

Prof. Jassim Ali  
Alshamsi  
Chairman



---

Dr. Ibrahim Ali Almansoori  
Deputy Chairman



---

Dr. Salim Ali Al Ali  
Member